



Joint Forum on  
**The Development of Greater Bay Area in Maritime Education  
and Training – Cooperation and Win-Win  
cum GBA Shipping Top-30 Conference**

**粤港澳大湾区海事教育和航运发展论坛 - 合作与共赢  
暨湾区航运 30 人大会**

日期: 2023 年 11 月 24 日 (星期五)

**Friday, 24th November 2023**

时间: 2.00-6.00pm

地点: 启德邮轮码头 A 候船厅

**Hall A, Kai Tak Cruise Terminal**

免費接駁船集合时间和地點: 中環 9 號公眾碼頭下午 1 時及 1.30 時

Free shuttle boat: Pier No. 9, Central at 1.00pm & 1.30pm respectively

### **INTRODUCTION 简介**

《粤港澳大湾区发展规划纲要》明确提出“建设富有活力和国际竞争力的一流湾区”的目标要求。建设粤港澳大湾区，涉及到一国、两制、三个关税区、三种货币，面临世界上其他湾区建设所没有的新挑战。因此，它即是新时代推动形成全面改革开放新格局的新尝试，也是推动“一国两制”事业发展的新实践。对香港融入国家发展大局，发挥优势，与大湾区其他地区合作共赢，注入了新的动能，也为促进香港与大湾区在海事教育和培训方面的合作和创新提供支撑。本论坛旨在探讨粤港澳大湾区发展为香港推进和提升海事教育和培训所带来的机遇，以及如何引导香港的年轻人把握机遇，谋划未来。

The "Guangdong, Hong Kong and Macao Greater Bay Area Development Plan" clearly stated the target requirements for "building a dynamic and internationally competitive first-class bay area." The construction of the Guangdong, Hong Kong and Macao Greater Bay area involves one country, two systems, three customs zones, and three currencies, which is facing a lot of new challenges in the process of development which other Bay Areas in the world do not have experienced. It is a new practice to promote the development of the "One Country, Two Systems" and to integrate Hong Kong into the overall development of the country. This forum aims to explore the opportunities brought about by the development of the GBA to promote and enhance maritime education and training in Hong Kong, and how to guide young people in Hong Kong to seize the opportunities and plan for their future career.

### **OPENING SESSION 开幕式**

1.30pm **Registration 会议注册**

大会司仪介绍嘉宾并宣布会议开始

Forum MC to introduce VIP guests and to announce the start of the forum

主持人 1: **大连海事大学港澳校友会会长 李连君先生**

Moderator 1: **Mr. Lianjun Li, Chairman of Dalian Maritime University Hong Kong and Macau Alumni Association**

开幕词 2.00pm	Opening speech Secretary for Transport and Logistics, HKSAR government 香港特别行政区政府运输及物流局局长
欢迎词 2.15pm	Welcome speech Mr. Hing Chao, Chairman of China Sub-committee, HKSOA 香港船东会中国委员会主席赵式庆
主旨演讲 2.30pm	Key note speeches  大连海事大学校长 单红军 国际海运及中国海事教育现状与未来 The Current Situation and Prospects of International Maritime Transport and Maritime Education in China Mr. Shan Hongjun, President, Dalian Maritime University  上海海事大学校党委副书记 贺莉 长江三角洲区域一体化发展与粤港澳大湾区合作共赢 The Development of Regional Integration in the Yangtze River Delta and Win-win Cooperation in the Greater Bay Area Ms. He Li, Deputy Party Secretary, Shanghai Maritime University  广州港务局 孙秀清局长 Mr. Sun Xiuqing, Director of Guangzhou Port Authority
3:15pm	茶歇 Coffee break
3:30pm	嘉宾分享环节
主持人 2: Moderator 2:	上海海事大学香港校友会常务副会长兼秘书长 冯佳培先生 Mr. Gilbert Feng, Deputy Chairman and Secretary General of Shanghai Maritime University Hong Kong Alumni Association
	主题: 借鉴香港经验, 促进粤港澳大湾区航运、海事教育和培训事业协同发展 Theme : Promote the coordinated development of maritime education and training in the Greater Bay Area with Hong Kong's experience
发言嘉宾 1: Speaker 1	广东省人民政府参事室特约研究员、广东海事局原局长 梁建伟 Mr. Liang Jianwei, Special Researcher of the Counselor's Office of the Guangdong Provincial People's Government and Former Director of the Guangdong Maritime Safety Administration
发言嘉宾 2: Speaker 2	深圳海洋大学(筹)负责人 林间院士 Prof. Lin Jian, head of Shenzhen Ocean University
4:00pm	嘉宾对话环节一 Dialogue with guest speakers
题目: Topic:	香港如何积极参与粤港澳大湾区海事教育和培训和合作 Hong Kong's active participation in the maritime education and training in the Greater Bay Area
Panelists: 讨论嘉宾:	香港领港会高级合伙人 罗冠斌先生 Mr. Marso Law, Senior Partner of Hong Kong Pilot Association 招商局能源运输股份有限公司法律合规部副总经理 何熠明先生 Mr. Frank He, Deputy General Manager, Legal and Compliance Department, China Merchants Energy Shipping Co., Ltd 深圳海洋大学(筹)负责人 林间院士 Prof. Lin Jian, head of Shenzhen Ocean University 香港理工大学海事图书馆暨研发中心主任 罗梅丰教授 Prof. Luo Meifeng, Director, Maritime Library and R&D Centre, Hong Kong Polytechnic University

香港海事博物馆教育主管 李小燕女士  
Ms. Cora Lee, Head of Education, Hong Kong Maritime Museum

5:00pm 嘉宾对话二 (大湾区航运三十人嘉宾对话)  
Dialogue with guest speakers (GBA Shipping Top-30 Conference)

主持人: 粤港澳大湾区供应链研究院执行院长 邱国宣先生  
Mr. Qiu Guoxuan, Executive President, GBA Supply Chain Institute

题目: 绿色环保新形势下影响湾区航运及服务业发展因素分析、湾区航运物流  
一体化发展建议

Topic: Analyzing the major factors for the development of shipping and  
maritime services under the challenges of green shipping and  
Suggestions for the Integrated Development of Shipping and  
Logistics in the GBA

Panelists: 招商局港口控股有限公司董事会副主席及首席执行官 徐颂先生  
讨论嘉宾: Mr. Xu Song, Vice Chairman and CEO of the Board of Directors,  
China Merchants Port Holdings Co., Ltd  
中远海运散货副总经理、党委委员 陈小雄先生  
Mr. Chen Xiaoxiong, Deputy President, COSCO Shipping Bulk Co.,  
Ltd  
国际能源集团航运有限公司党委书记、董事长 邢承海先生  
Mr. Xing Chenghai, Chairman, International Energy Group Shipping  
Co., Ltd  
香港邮轮及游艇业协会执行董事 杨梓呈女士  
Ms. Kara Yeung, Executive Director, Hong Kong Cruise and Yacht  
Industry Association

6:00pm 大会司仪宣布会议结束  
Forum MC announces the conclusion of the Forum

Registration fee: Free  
报名费用: 免费

Online registration: [www.hksoa.org](http://www.hksoa.org) or hksoa apps (HKSOA members only)  
网上报名:

Registration: Please complete the attached registration form and fax to  
25298246 or email: [hksoa@hksoa.org](mailto:hksoa@hksoa.org)  
报名方式: 请填妥附件报名表并传真或电邮至 25298246 或  
[hksoa@hksoa.org](mailto:hksoa@hksoa.org)

Enquires :

Mr. Gilbert Feng:  
Tel: 28653837, 61988158  
Ms. Peggy Kan:  
Tel: 25200206

**Jointly sponsored by:**

组办团体:

The Hong Kong Shipowners Association

香港船东会

Hong Kong Cruise and Yacht Industry Association

香港邮轮及游艇业协会

The Hong Kong Maritime Museum

香港海事博物馆

主办机构:

**Jointly organized by:**

Shanghai Maritime University Hong Kong Alumni Association

上海海事大学香港校友会

Dalian Maritime University Hong Kong & Macau Alumni Association

大连海事大学港澳校友会

Guangdong Hong Kong Macao Great Bay Port and Shipping Development Association

粤港澳港口航运发展联合会

PolyU Maritime Library and R&D Centre

理大海事图书馆暨研发中心

Beyond Shipping

航运界网

支持机构:

**Supported by:**



An event of



推廣活動

Registration Link : <https://forms.office.com/r/xyHeMZbZkd>

Joint Forum on The Development  
of Greater Bay Area in Maritime  
Education and Training

